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اخبارخبر

برای راضی کردن و جذب مخاطب 
باید بجنگید

تهیه کننده برنامه ورزشی »این جام« با اشاره 
به تفاوت های برنامه سازی در تلویزیون و شبکه 
نمایش خانگی، درباره کار برای پلتفرم ها تاکید 
آنتن رایگان شبکه های  با  کرد، »اینجا شما دیگر 
تلویزیونی همراه نیستید و حالا برای راضی کردن و 

البته جذب مخاطب باید بجنگید.«
سید مهدی سعیدی، تهیه کننده »این جام« در 
گفت وگویی با ایسنا با اعلام این خبر که برنامه 
»این جام« تا پایان جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ پخش 
خواهد شد، تاکید می کند: ما قصد داریم در این 
برنامه چشم و گوش مردم و مخاطبی باشیم که 
به اتفاقات ورزشی علاقه دارد ولی قصد ندارد به 
صورت حرفه ای این دوره از رقابت ها را دنبال کند و 
ما می خواهیم هرشب به مدت یک ساعت به بهانه 
جام ملت های آسیا، سرگرم شود و خستگی یک 

روز کاری را در خانه کنار ما از تن خارج کند.
اینترنتی  برنامه سازی  سابقه  به  اشاره  با  او 
آخرین  از  می کند:  عنوان  خودش  پلتفرمی  و 
به  می توان  پلتفرمی  برنامه های  در  فعالیت هایم 
کارگردانی تلویزیونی و تدوین برنامه »صداتو« با 
اجرای محسن کیایی اشاره کرد و در حال حاضر 
هم به عنوان تهیه کننده »این جام« مشغول تولید 
یک برنامه زنده با محوریت فوتبال و جام ملت های 

آسیا هستم.
فوتبالی  برنامه  با  گذشته  در  اینکه  ذکر  با  وی 
»زابیواکا« که زنده یاد علی انصاریان اجرای آن را 
برعهده داشت در شبکه »آیو« برنامه سازی فوتبالی 
برنامه سازی  چالش های  به  است  کرده  تجربه  را 

اینترنتی اشاره می کند.
سعیدی توضیح می دهد: سال ۱۳۹۵ بود که ما 
در »آیو« برای اولین بار به تولید یک برنامه اینترنتی 
اقدام کردیم و برنامه »هتریک« را به مناسبت جام 
عادل  کارگردانی  به   )۲۰۱۶ )یورو  اروپا  ملت های 
فردوسی پور و در ادامه هم برنامه »زابیواکا« را به 

مناسبت جام جهانی ۲۰۱۸ برزیل تولید کردیم.
این برنامه ساز با تاکید بر کار گروهی در فرآیند 
اینگونه  را  برنامه سازی  چالش های  برنامه سازی، 
مطرح می کند: در تمام این سال ها با وجود کسب 
تجربه های متعدد هنوز با چالش های جدی مانند 
و  مخاطب  جذب  انسانی،  منابع  مالی،  منابع 
تولید محتوای مناسب،  سرمایه، دریافت مجوز، 
سرگرم کننده و جدید و ... مواجه هستیم. در این 
بین برنامه سازی پلتفرمی یک چالش بسیار بزرگ و 
مهمی دارد که شما دیگر با آنتن رایگان شبکه های 
تلویزیونی همراه نیستید و حالا برای راضی کردن 
این  در  و  بجنگید  باید  مخاطب  جذب  البته  و 
مسیر ناچار هستید به جذابیت فکر کنید و برای 

درآمدزایی و اقتصاد محتوا فکر کنید.
تفاوت  برنامه های تلویزیونی و اینترنتی کجاست؟

برنامه هایی  در  درآمدزایی  راه های  درباره  او 
در  درآمدزایی  شیوه  می گوید:  هم  دست  این  از 
است.  پلت فرم های محتوایی، سه شکل عمومی 
نیز  ایران  در  است  سالی  چند  که  روش  اولین 
رواج دارد، از محل فروش اشتراک است. دومین 
محل درآمد فروش بازدیدمحور است که از جذب 
به  تبلیغات  و جذب  بازدید  بالای  آمار  مخاطب، 
درآمد می رسد و سومین راه حل که در احتمالا فقط 
در ایران نیز مرسوم است، کسب درآمد از محل 

مصرف ترافیک و حجم بسته های اینترنتی است.
برنامه های  براینکه در  تاکید  با  سعیدی سپس 
افزایش مخاطب  و  درآمد  افزایش  میان  اینترنتی 
کند:  می  بیان  دارد،  وجود  مستقیم  ارتباط  یک 
برنامه های تلویزیونی برخلاف برنامه های پلتفرمی با 
چالش های جذب سرمایه همراه با جذب مخاطب 
یک  است  ممکن  دلیل  همین  به  نیستند  درگیر 
آنتن  روی  به مدت چهار سال  تلویزیونی  برنامه 
تعداد  که  درحالی  برود،  تلویزیونی  شبکه  یک 
مخاطبان آن به هیچ وجه قابل توجه نیست اما 
در برنامه سازی پلتفرمی شما ناچار به ارتقای سطح 

کیفیت، خلاقیت برای جذب مخاطب هستید.
تهیه کننده »این جام« در بخشی دیگر باتوجه 
به پخش برنامه »این جام« درباره برنامه سازی در 
حوزه ورزش اظهار می کند: بالغ بر ۸ سال پیش 
اولین اقدامی که گروه ما در راستای برنامه سازی و 
تولید محتوای ورزشی انجام داد، تاسیس یک شبکه 
اینترنتی با عنوان »آیو اسپورت« بود که اولین شبکه 
از سازمان صداوسیماست.  ورزشی خارج  رسمی 
در طول این مسیر که »آیو اسپورت« تاسیس و 
برنامه های »هتریک«، »زابیواکا« و حالا »این جام« 
تولید شده است، گروه ما یک نگاه مشخص به 

ورزش داشته و دارد. 

قدم بلند »اوپنهایمر« به سوی جوایز اسکار
»نولان« تکلیف جوایز اسکار را 

مشخص کرد

موفق  بار  نخستین  برای  نولان  کریستوفر 
انجمن  سالانه  جوایز  اصلی  جایزه  کسب  به 

کارگردانان آمریکا )DGA( شد.
دوره  ششمین  و  هفتاد  ایسنا،  گزارش  به 
 )DGA ( جوایز سالانه انجمن کارگردانان آمریکا
در  و  کرد  اعلام  مراسمی  را طی  برندگان خود 
نهایت کریستوفر نولان برای فیلم »اوپنهایمر« 
جایزه بهترین دستاورد کارگردانی سال را به خود 
اختصاص داد و قدم مهمی به سوی درخشش 

در جوایز اسکار برداشت. 
انجمن کارگردانان آمریکا که دارای حدود ۱۹ 
تاریخ  طول  در  است،  دهنده  رای  عضو  هزار 
بیش از هفت دهه ای خود، معتبرترین پیش بینی 
کننده برای جایزه بهترین کارگردانی اسکار بوده 
و تنها هشت برنده جایزه )DGA( این انجمن، 
کسب  را  کارگردانی  اسکار  جایزه  نتوانسته اند 
برای  مندس«  آن »سم  مورد  آخرین  که  کنند 
فیلم »۱۹۱۷« بود که در سال ۲۰۲۰ رقابت اسکار 
کارگردانی را به »بونگ جون هو« )انگل( باخت.

در  اسکار  سینمایی  جوایز  تاریخ  طول  در 
بهترین  شاخه  برنده  فیلم  یک  که  موردی   ۸۸
کارگردانی شده در ۶۷ مورد هم جایزه بهترین 

فیلم را نیز به خود اختصاص داده است.
 فیلم سینمایی »اوپنهایمر« با نامزدی در ۱۳ 
دوره  ششمین  و  نود  نامزدهای  پیشتار  شاخه 

جوایز سینمایی اسکار است
جوایز  این  از  پیش  که  نولان  جدید  ساخته 
کارگردانی  و  فیلم  بهترین  جمله  از  متعددی 
فضای  از  کرده،   خود  آن  از  را  گلوب  گلدن 
فیلم های علمی تخیلی او فاصله گرفته و شبیه 
به  است،  تاریخی  روایت  فیلم »دانکرک« یک 
صورت ترکیبی از فرمت های »IMAX« و ۶۰ و 
۶۵ میلیمتری فیلمبرداری شده و بر اساس اعلام 
کمپانی یونیورسال نخستین پروژه سینمایی است 
که در آن از فیلمبرداری آنالوگ سیاه و سفید 

»IMAX« استفاده می شود. 
فیلم نامه »اوپنهایمر« بر اساس کتاب »پرومته 
آمریکایی، پیروزی و تراژدی جی رابرت اوپنهایمر« 
نوشته شده و علاوه بر »کیلین مورفی« در نقش 
اصلی، »مت دیمون«، »امیلی بلانت«، »رابرت 
داونی جونیور« »کنت برانا« و »کیسی افلک« 

نیز در آن نقش آفرینی می کنند.
اما در سایر بخش های جوایز انجمن کارگردانان 
آمریکا، »سلین سونگ برای فیلم »زندگی های 
گذشته« برنده جایزه بهترین کارگردان اول شد 
نیز سریال های »آخرین  تلویزیونی  ودر بخش 
به  شیمی«  »درسهای  و  »خرس«  بازمانده«، 
ترتیب جایزه کارگردانی برای سریال درام، کمدی 

و مینی سریال را به خود اختصاص دادند.

وزیر ارشاد در راهپیمایی 22 بهمن: 
حضور مردم پرشورتر از سالیان قبل 

است
در  شرکت  با  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر 
راهپیمایی ۲۲ بهمن و جشن ۴۵ سالگی انقلاب 
اسلامی گفت: حضور مردم پرشورتر از سالیان 

قبل است.
با  اسماعیلی  محمدمهدی  ایسنا،  گزارش  به 
بیان این مطلب، در جمع خبرنگاران افزود: آغاز 
چهل و ششمین بهار انقلاب اسلامی را خدمت 
مردم ایران تبریک عرض می کنم. حضور باشکوه 
ابراز  برای  مجالی  سال،  هر  مثل  مردم  امروز 
انقلاب  های  آرمان  به  مردم  تاریخی  وفاداری 

اسلامی، امام و رهبر معظم انقلاب است.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی تاکید کرد: 
امسال هم برخلاف همه تبلیغات منفی دشمنان 
انقلاب اسلامی، حضور مردم در راهپیمایی ۲۲ 
بهمن پرشورتر از سالیان قبل است و ملت ایران 
در همه نقاط کشور به صحنه آمدند و ان شاءالله 
حماسه ای بزرگ خلق خواهند کرد و امروز هم 

به روزی تاریخی تبدیل خواهد شد.
وی افزود: امیدوار هستیم این حضور باشکوه 
زمینه برگزاری باشکوه انتخابات یازدهم اسفند را 

فراهم کند.
به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
با  اسماعیلی  اسلامی،  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت 
اشاره به تحولات غزه تصریح کرد:  نهضت مردم 
ایران در طول بیش از شصت سالی که از آغاز 
که  بزرگی  های  آرمان  بر  علاوه  گذرد،  می  آن 
از  مهمی  داشت، شعارهای  مردم  رهایی  برای 
جمله مبارزه با صهیونیسم و دفاع از حق مردم 

فلسطین نیز داشته است.

به گزارش ایرنا، همواره وقتی اسامی فیلم های حاضر 
در جشنواره فجر اعلام می شود، یک پیش داوری از روی 
نام فیلم ها صورت می گیرد؛ آن چه در این پیش داوری ها 
تعیین کننده می نماید، عوامل فیلم و سابقه خبری که 
از آن اثر بیرون آمده، است. تقریبا تمام کسانی که در 
جشنواره، به تماشای فیلمی می نشینند تاحدودی تابع 
این پیش داوری ها هستند؛ پیش داوری هایی که برخی 
از آنها به واقعیت و باور شخص نزدیک هستند و برخی 

دیگر، خیر.
این تضارب باور و یقین، سبب می شود تا فیلم هایی 
در اذهان عموم، فراتر و کمتر از میزان انتظاری که از 
آنها می رفت ظاهر شوند. در این جستار بر آن شدیم تا 
به ۱۰ فیلمی بپردازیم که در نگاه عموم، فراتر از انتظار 
ظاهر شدند و توانستند رضایت حداکثری مخاطب خود 

را جذب کنند.
ظاهر

سروشکل فیلم، این تصور را ایجاد می کرد که با فیلمی 
ساده و شهرستانی مواجه هستیم که برخلاف الگوی 
داستان  خدمت  در  چندان  شهری،  فیلمسازی  رایج 
مبنای  بر  که  تله فیلم  نوعی  حول  تصورات  نیست. 
فیلمسازی دهه ۸۰ ساخته بود، می گذشت اما آن چه 
دیدیم، فیلمی شریف، داستانگو و سالم بود که به راحتی 

مخاطب را جذب می کرد.
که  بدیعی  تصاویر  کنار  در  بالا  داستانی  غلظت 
شاعرانگی بسیاری را برمی انگیخت، سبب شد تا ظاهر، 
یکی از روان ترین آثار جشنواره این دوره باشد. فیلمی 
که داستان خوبی داشت و اگرچه سروشکل داستان، 
که  داشت  نوآوری هایی  پرداخت،  اما  بود  کلیشه ای 

سبب جذب مخاطب می شد.
تمساح خونی

همین که جواد عزتی بخواهد فیلمی بسازد، می تواند 
بمب خبری بزرگی در سینمای ایران باشد. این گمانه، 
ظاهر کار بود اما وقتی فیلم را دیدیم، متوجه شدیم 
که عزتی، توانسته در نخستین تجربه فیلمسازی اش، 
گام بلندی بردارد. تمساح خونی، یک کمدی فانتزی 
خوش ریتم است که برای دقایق مختلف خود، طراحی 

محتوایی و بصری دارد.
همچنین مهره چینی هوشمندانه ای در موقعیت های 
مختلف دارد و به این ترتیب، نهایت بهره برداری را از 
فضاسازی ها به عمل می آورد و می تواند مخاطبش را 
در اکثر دقایق، به ساده ترین روش ممکن که استفاده 
بهینه از زبان بدن است، بخنداند. این فیلم قطعا در 
اکران عمومی با موفقیت های بسیاری همراه خواهد بود.

قلب رقه
ظاهر فیلم، نشان از یک فیلم ارگانی می داد که در 
مخاطبش  برای  را  چندانی  جذابیت  الکن،  پروسه ای 
و  سرپا  فیلم  یک  شد  دیده  آنچه  اما  نمی کند  ایجاد 
تعلیق هایی  با خلق  خوش داستان است که می تواند 
درست، مخاطبش را تا پایان نسبت به پیگیری داستان، 

کنجکاو نگه دارد.
قلب رقه اگرچه فشردگی داستانی بالایی را به خود 
می بیند و تقریبا از ریتم نمی افتد اما با کمترین میزان 
اغراق همراه است و همین سبب می شود تا مخاطب، 
نزدیکی خوبی را با قهرمان داستان برقرار کرده و وی را 
دنبال کند. قلب رقه با این عملکرد، موفق شد تا خلا 
بزرگ آثاری از این دست را پوشش داده و به بحران 
سینمای  آثار  عمده  از  استقبال  زمینه  در  مخاطب 

مقاومت پایان دهد.
آپاراتچی

می شوند  سینما ساخته  محوریت  با  که  فیلم هایی 
عموما آثاری در خدمت عشاق سینما و دلسوختگان این 
صنعت هستند که جذابیت چندانی را برای مخاطب 
عام ندارند. آپاراتچی اما فیلمی در خدمت برای هر دو 
طیف مخاطب است. فیلم، طنازی های درستی دارد 

و توانسته با خلق خرده داستان های کمیک، فضا را به 
سمتی هدایت کند که برای مخاطبانش دوست داشتنی 
است. آپاراتچی نمونه بسیار خوبی برای یک فیلم شریف 
پتانسیل  که  است  خانوادگی  و  با شوخی هایی سالم 
جذب مخاطب انبوه را دارد و می تواند با داستان پرمایه 

خود، رضایت حداکثری مخاطب را جذب کند.
باغ کیانوش

یکی از مهیج ترین آثار امسال، باغ کیانوش است که 
با یک طراحی درست، موفق می شود تا نبض مخاطبش 
را در دست بگیرد. فیلمی که تلاش می کند تا نشانه های 
ظاهری چندین گونه را پیاده سازی کند تا بتواند به یک 
فضاسازی متناسب با داستان خاص خود برسد. در این 
فضاسازی ها، نوجوانانی حضور دارند که مغز متفکر 
داستان هستند و به دور از جریان دیالوگ، با اکت های 

موثر خود، روند داستانی را تغییر می دهند.
انتخاب  فیلم همچنین مسیر خوبی را برای روایت 
به  برسد،  داستان  جزئیات  به  اینکه  از  قبل  می کند؛ 
مسیری می رسد که از درام و استوری برد می گذرد و این 
شاخصه بصری در کنار توجه ویژه ای که به روایت گری 
متفاوت شده است، از باغ کیانوش اثری را پدید آورده 
پایانی  تا سکانس  را  به راحتی می تواند مخاطبش  که 

درگیر کند.
معجزه پروین

وقتی نام این فیلم در بخش مسابقه جشنواره امسال 
منتشر شد، تصورها حول یک تله فیلم کلیشه ای از روی 
زندگی پروین اعتصامی می چرخید اما آنچه در این اثر 
دیدیم، یک پرتره جسورانه از زندگی این شاعره بزرگ 
کشورمان است. حسن مهم فیلم در آن است که از 
زاویه روایت نوینی برای ورود به این موضوع استفاده 

کرده است.
همچنین فشردگی داستانی برای مرور فرازهای مهم 
پرمایه شدن روایت شده  زندگی هنری پروین سبب 
است. قرار دادن قطب های داستانی منفی برای یک 
فیلم پرتره، توجه به وجوه عاشقانه اثر، رسیدگی توامان 
به زندگی شخصی و ادبی پروین، در نظر گرفتن تقریبا 

تمام حوادث مهم سالیان آخر حیات، فضاسازی های 
حرفه ای  شاخصه های  دادن  قرار  دستاویز  و  شاعرانه 
در طراحی قهرمان، از معجزه پروین فیلمی ساخته که 
بسیار فراتر از آنچه از این کار انتظار می رفت، ظاهر 

شد.
آسمان غرب

خیلی دشوار است که فیلم نخست یک کارگردان، 
اثر خوش ساختی چون اتاقک گلی باشد و حالا برای 
ساخته دوم، باید از آن میزان هم فراتر رفت و انتظارات 
بالا را پاسخ گفت. آسمان غرب در حوزه زیرساخت های 
محتوایی و فنی، قطعا یک سروگردن بالاتر از اتاقک 
تا  می شود  موفق  که  موقعیت  فیلم  دارد.  قرار  گلی 
و  داستانی  فضاهای  از  را  حداکثری  بهره برداری های 
ظرفیتی که قهرمان برای داستان سازی دارد، به عمل 

آورد.
آسمان غرب همچنین از یک فیلمبرداری حرفه ای نیز 
برخوردار است. هارمونی زیبایی که میان فیلمبرداری و 
تدوین خلق می شود، زمختی لحظات سخت را از زوایای 
مختلف برای مخاطب تصویرگری می کند و به چارچوبی 
جنگی  زدوخورد  پر  فیلم  یک  برای  شاید  که  می رسد 
انتظار نمی رفت. درنتیجه این مهندسی درست است 
که ما علی اکبر شیرودی را به جای یک خلبان صرف، 
در قامت فرمانده ای زیرک با دایره تحلیل بالا می بینیم.

نپتون
نپتون فیلمی درباره و برای کودک و نوجوان است. 
که  دارد  زمینه  این  در  درستی  نشانه گذاری های 
به  نوجوان  و  کودکان  امروز  دنیای  با  تا  کرده  تلاش 
داستان گویی بپردازد. اینکه شخصیت نوجوان فیلم به 
دور از اغراق های دراماتیک مرسوم آثاری از این دست، 
در  را  روایت  محوریت  و  باشد  داستان  قطب  بتواند 
دست بگیرد، حسن بزرگی است که در نپتون به چشم 

می خورد.
والدین  حوزه  در  داستان  مساله مندی  همچنین 
اثر است. در هم تنیدگی  نکات برجسته  از دیگر  نیز 
دغدغه های نوجوان و بزرگسالان، ازجمله ظرافت های 

محتوایی اثر است که اثرگذاری بسیاری در مخاطب 
دارد. تمامی این مولفه ها سبب شده تا نپتون از یک 
فیلم صرفا بصری در حوزه سینمای نوجوان خارج شده 
و نکات مثبت بسیاری که در بسیاری از آثار این حوزه 

به عنوان حلقه مفقوده مطرح بود را به خود ببیند.
پرویزخان

این یک نکته بسیارمهم است که یک ارگان برای بیان 
وفاق ملی، دوربین خود را از لوکیشن های کلیشه های 
این حوزه خارج کرده و به فضاهای جدید ببرد. پرویزخان 
اگرچه می توانست طراحی روایی دیگری داشته باشد اما 
با همین سروشکل نیز رضایت بسیاری را به دست آورد 
و توانست ضمن مرور شیرین خاطرات برهه ای مهم در 
تاریخ فوتبال کشورمان، دست به نقدی اجتماعی از 

جامعه دهه ۶۰ کشور نیز بزند.
کنار سجایای  در  اجتماعی  نقد  این جریان خزنده 
به  دهداری،  پرویز  چون  شخصیتی  اخلاقی 
موقعیت هایی ختم شد که جذابیت های زیادی برای 
بر  تاکید  و  فیلم  فینال  فصل  داشت.  خود  مخاطب 
پایان خوش داستان که روح قهرمانی مستتر در فیلم را 
فریاد می کشید، ازجمله نکاتی بود که وجدان حماسی 
مخاطب را قلقلک می دهد تا وی با خاطری خوش، 

سینما را ترک کند.
نوروز

خوش ساخت  فیلم های  از  دیگر  یکی  نیز  نوروز 
جشنواره امسال است که مشخص است برای آن فکر 
شده و زحمت بسیاری متحمل شده است. نوروز به مدد 
بسیاری  توانست جذابیت های  درست خود،  طراحی 
خلق کند آن هم در سینمایی که فضاسازی داستانی 

درخوری در حوزه رسوم آئینی خود ندارد.
تفویض فرآیند قهرمانی به نوجوان داستان در کنار 
تعلیقی پرکششی که درنتیجه تقابل قطب خیر و شر 
داستان برقرار است و البته توجه به نمادهای متعدد 
این رسم آئینی، از نوروز، فیلم درخوری را پدید آورده که 
با یک ساختار بصری مهندسی شده، می تواند رضایت 

زیادی از مخاطبش کسب کند.

الهام محمودی همزمان با دور دوم اجرای نمایش »مامان« گفت: 
نمایش من یک کار احساسی است و از این بابت ابایی ندارم.

این کارگردان تئاتر که این روزها دور دوم اجرای نمایش »مامان« 
را در تئاتر هامون روی صحنه می برد، در گفتگو با ایسنا با بیان این 
که در این نمایش دنبال نصیحت کردن نیست، بر ضرورت اجرای 

مستمر نمایش عروسکی تاکید کرد.
او ابتدا این نمایش را در جشنواره نمایش عروسکی اجرا کرد و 
بعدتر هم اجرای عمومی آن را در تالار سایه مجموعه تئاتر شهر 
روی صحنه برد و از ۱۲ بهمن ماه نیز دور دوم اجراهای آن را در تئاتر 

هامون به صحنه می برد.
محمودی با اشاره به بازخورد دور اول اجراهای نمایشش گفت: 
خوشحالم که این نمایش توانست با تماشاگران ارتباط برقرار کند 
چون موضوعی عمومی دارد و درباره رابطه فرزند و پدر و مادر است 
و به زعم تماشاگران، مفهومی را مطرح می کند که برای همه اهمیت 

دارد.
او در عین حال تاکید کرد: در این نمایش دنبال نصیحت کردن 
نیستیم. ما صرفا روایتگر رابطه یک فرزند و مادر هستیم و فقط 
می خواهیم به خودمان تلنگر بزنیم تا اگر در رابطه با پدر و مادر 
خود، راهی را انتخاب کرده ایم که آسیب هایی دارد، مسیرمان را 

تغییر بدهیم.
این کارگردان اضافه کرد: درست است که نمایش ما یک کار 
احساسی است ولی از این بابت هیچ ابایی ندارم چون مهم این 

است که بتوانیم برای لحظه ای تماشاگر را درگیر کار کنیم تا او در 
خلوت خودش به مفهوم مورد نظر ما بیندیشد بنابراین مهم نیست 
که از ابزار احساسات استفاده کنیم چون در نهایت او به موضوعی 

نمایش، فکر می کند.
روی  عروسکی  اثر  یک  عنوان  به  را  نمایش خود  که  محمودی 
اجرای  در  نبود جریان مستمر  اینکه  بر  تاکید  با  صحنه می برد، 
نمایش عروسکی وضعیت اسف باری برای فعالان این شاخه هنری 
ایجاد می کند، افزود: تولید تئاتر عروسکی بسیار هزینه بر است و 
اصلا قابل قیاس با تئاتری نیست که بازیگران در آن بازی می کنند. 
بنابراین اگر تهیه کننده ای برای سرمایه گذاری حضور نداشته باشد، 
آنچه از راه گیشه نمایش به دست می آید، هرگز کفاف هزینه های 
تولید کار را نمی دهد، چه برسد به دستمزد عوامل کار. از سوی دیگر 
وقتی شرایط اجرای نمایش عروسکی مشخص نیست، هیچ ارگانی 

هم در این زمینه سرمایه گذاری نمی کند.
او اضافه کرد: در دوره اخیر جشنواره عروسکی، با پیگیری دبیر 
جشنواره، کمک هزینه ای به گروه های شرکت کننده پرداخت شد که 
تنها برای شروع کار کافی بود ولی قطعا کمبود بودجه بر کیفیت 

آثار تاثیر می گذارد.
محمودی با بیان اینکه پروسه آماده سازی نمایش عروسکی با 
تئاتری که بازیگران در آن بازی می کنند، زمین تا آسمان تفاوت 
دارد، خاطرنشان کرد: تولید یک نمایش عروسکی بسیار پر هزینه تر 
خصوصی  تئاترهای  مدت  این  در  هرچند  دیگر  طرف  از  است. 

متعددی فعال شده اند، ولی آنها هم به دلیل شرایط اقتصادی، دنبال 
درآمد هستند و در حال حاضر اجرای تئاتر در سالن های خصوصی 
از نظر بازگشت سرمایه بسیار پرریسک است چه برسد به تئاتر 
عروسکی که تا این اندازه مهجور و ناشناخته است و مدیر سالن 
حق دارد که برای دادن نوبت اجرا به گروه های عروسکی دست و 

دلش بلرزد.
این کارگردان تئاتر ادامه داد: به دلیل همین مهجوریت نمایش 
عروسکی، در پوستر دور دوم اجرایمان اشاره ای نکردیم که نمایش 
ما عروسکی است چون همین که می گوییم نمایش عروسکی، همه 
یاد نمایش های کودک و کانون پرورش فکری می افتند. بنابراین به 
دلیل نبود آگاهی عمومی در این زمینه، بهتر دیدیم روی عروسکی 
ابتدا  اجرا هم،  اول  دور  در  ندهیم. همچنانکه  مانور  کار،  بودن 
تئاتربین،  مخاطبان  و  دیدند  را  ما  کار  غیرتخصصی  تماشاگران 
زمانی به دیدن کار  آمدند که نمایش ما سر و صدا کرد و از کیفیت 
آن مطمئن شدند چون حتی تماشاگر حرفه ای هم برای دیدن یک 
نمایش عروسکی، ریسک نمی کند که البته حق هم دارد. مگر در 
سال چند نمایش عروسکی اجرا می شود و این چنین است که 
از دانشجویان رشته عروسکی حتی یک  برخی  در حال حاضر، 
نمایش عروسکی ندیده اند. وقتی هم که بعد از مدت های طولانی، 
نمایشی اجرا می شود، حتی در فضای دانشگاه برای دانشجویان 
رشته عروسکی، اطلاع رسانی درستی صورت نمی گیرد که آنان از 

اجرای آن نمایش با خبر شوند.

پایان جشنواره فیلم فجر 

۱۰ فیلم جشنواره که فراتر از انتظار ظاهر شدند
جشنواره فیلم فجر امسال اگرچه غافلگیری چندانی نداشت اما حداقل، ۱۰ فیلم داشت که از آنچه تصور می شد، بهتر عمل کرده و رضایت بیشتری را کسب 

کردند.

کارم احساسی است و ابایی هم از این بابت ندارمکارگردان نمایش »مامان«:

فیلم هایی که با 
محوریت سینما 
ساخته می شوند 

عموما آثاری 
در خدمت 

عشاق سینما 
و دلسوختگان 

این صنعت 
هستند که 

جذابیت 
چندانی را برای 

مخاطب عام 
ندارند

عضو شورای سیاست گذاری نمایشگاه رسانه های ایران می گوید: اگر رسانه ها 
بتوانند نوآوری و روش ها و تکنولوژی های جدید را عرضه کنند، مخاطب بیشتری 
را به نمایشگاه جذب خواهند کرد و در عین حال، می توان شاهد ارتباط متقابل 

صنعت رسانه و صنایع دیگر که هیچ وقت دنبال آن نرفته ایم هم بود.
به گزارش ایسنا به نقل از ستاد خبری نمایشگاه رسانه های ایران، محمد 
خدادی  که در کارنامه فعالیت خود سکان داری معاونت مطبوعاتی و اطلاع رسانی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی را دارد، با بیان اینکه نمایشگاه رسانه های ایران 
فرصتی برای گردهمایی اهالی رسانه است، می گوید: »اهالی رسانه معمولا به 
همه خدمات می دهد و همیشه فرصت تبادل اطلاعات بین بخش های مختلف 
جامعه را فراهم می کنند، اما این اتفاق درباره خودشان نمی افتد و نمایشگاه 

فرصتی است تا رسانه ها در کانون توجه خودشان قرار بگیرند.«
وی با تاکید بر اینکه نمایشگاه رسانه ها باید فرصتی برای تبادل تجربه، به 
اشتراک گذاشتن تحولات دنیای جدید، مسائل صنفی و آموزشی و به روز شدن 
رسانه ها باشد، می افزاید: »این رویداد همچنین فرصتی برای بازخوانی کارکرد 
رسانه در تولید محتوا، اقتصاد رسانه، مخاطب شناسی، ماندگاری مخاطب و 
ورود به دنیای جدید تغییر و شگفتی و انقلابی است که در محیط اطلاع رسانی 

به وجود آمده است. در این فرصت، اهالی رسانه می توانند با نگاه هم افزایی 
داده ها، تجربه ها و روش های خود را به اشتراک بگذارند؛ موضوعی که متاسفانه 
کمتر به آن توجه شده است و به نظر می رسد بیشتر شاهد یک نمایش رسانه ای 

هستیم.«
کارکرد  روی  بیشتر  باید  رسانه ها  نگاه  می کند  تاکید  رسانه  کارشناس  این 
نمایشگاهی و تبادل اطلاعات و تجربه متمرکز شود و سیاست گذاران نمایشگاه 
هم این موضوع را هدف قرار دهند تا ارتباط بین نسل قدیم و جدید رسانه، 
دانشگاه و صنعت رسانه و انتقال مهارت به نسل جدید و همچنین اشتراک 

تجربه های جدید اتفاق بیفتد.
توقف  به  اشاره  با  اکو،  عضو  کشورهای  خبرگزاری  سازمان  اسبق  دبیرکل 
نمایشگاه با نام قدیمی »نمایشگاه مطبوعات« در دوره های مختلف از جمله دوره 
همه گیری کرونا، توضیح می دهد: »اگر کارکرد نمایشگاهی؛ نمایشگاه رسانه ها 
جدی گرفته شود و این رویداد بستری برای تبادل اطلاعات و آشنایی با تحولات 
جدید باشد، می توان انتظار استمرار را هم از آن داشت. به نظر می رسد تا کنون 
هم این بستر برای رسانه ها فراهم نشده  که نوآوری شان را عرضه کنند و به جای 
آن اهالی مطبوعات عموما فعالیت جاری شان را نمایش می دهند. یک دلیل این 

اتفاق هم می تواند این باشد که رسانه های خارجی در نمایشگاه حضور ندارند.«
خدادی تصریح می کند: »عرضه نوآوری می تواند عاملی باشد که اهالی رسانه 
رغبت بیشتری به حضور داشته باشند و نمایشگاه هم شکل مستمری به خود 
بگیرد، زیرا به اعتقاد من، اگر نیاز به تبادل اطلاعات موجب پیگیری رسانه ها 

می شود همان طورکه در همه صنایع این اتفاق می افتد.«
این عضو شورای سیاستگذاری بیست و چهارمین »نمایشگاه رسانه های ایران« 
در بخش دیگری از صحبت های خود با بیان اینکه نمایشگاه همچنین فرصتی 
برای تعامل رسانه ها با اقشار مختلف را فراهم می کند، می گوید: »البته این 
تعامل باز هم به صحبت قبلی برمی گردد و اگر رسانه ها بتوانند نوآوری و روش ها 
و تکنولوژی های جدید را عرضه کنند، مخاطب بیشتری را به نمایشگاه جذب 
خواهند کرد و در عین حال، می توان شاهد ارتباط متقابل صنعت رسانه و صنایع 
دیگر که هیچ وقت دنبال آن نرفته ایم هم بود. بین صنعت رسانه و بقیه صنایع 
یک رابطه غیرقابل انکار وجود دارد و هیچ صنعتی نیست که به رسانه نیاز نداشته 

باشد، اما ما نتوانستیم این ارتباط را تقویت کنیم.«
بیست وچهارمین نمایشگاه رسانه های ایران با رویکرد جدید توسط معاونت امور 
رسانه ای و تبلیغات وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با شعار »نجستم همیشه 

جز از راستی« از ۲۹ بهمن لغایت دوم اسفند در مصلی امام خمینی)ره( برگزار 
می شود.

نمایشگاه رسانه ها می تواند استمرار داشته باشد؟


